

FOR IMMEDIATE RELEASE



40th Christian Commemoration of the Shoah at Christ Church Cathedral on May 5, 2019

Montreal, April 10, 2019. The Christian Jewish Dialogue of Montreal (CJDM) will hold its 40th annual Christian Commemoration of the Shoah on Sunday, May 5, 2019, at Christ Church Cathedral of Montreal.

This event will bring together Jews, Christians, and others to commemorate the six million Jews and one million other victims of the Holocaust, also known as the *Shoah* ("the annihilation" in Hebrew), during World War II.

The afternoon's program will begin with a panel discussion on *Lessons of the Shoah– From Memory to Action*, 2:00 p.m. to 3:30 p.m. in Fulford Hall of the Anglican Diocese of Montreal (doors open at 1:30 p.m.). In light of increasing intolerance in the world today, members of the CJDM and the Montreal Holocaust Museum will reflect on lessons learned from 40 years of commemorating the Shoah in Montreal, and the education and action still very much needed to guard against future genocides. Presentations will be in English or French.

From 4:00 p.m. to 5:00 p.m., a bilingual commemoration ceremony will be observed during the Choral Evensong service at the Cathedral. Co-versed by Anglican Bishop Mary Irwin Gibson and Roman Catholic Bishop Christian Lépine, the commemoration will include the testimony of Holocaust survivor Ilona Flutsztejn-Gruda, as well as a candle lighting ceremony led by the Very Rev. Bertrand Olivier and Rabbi Sherril Gilbert in remembrance of all the victims of the Shoah. Songs and music will be performed by Jewish Cantor Heather Batchelor and the Christ Church Cathedral choir and musicians. Light kosher refreshments will be served following the commemoration.

Yom Hashoah ("the Day of the Shoah") was established in 1951 by the Knesset, the Parliament of Israel. In Montreal, the first Christian Commemoration of the Shoah took place at Christ Church Cathedral in 1979. Since then, different Christian churches have engaged with members of the Jewish community in a shared act of remembrance on the Sunday closest to Yom Hashoah. In 1999, the National Assembly officially recognized the observance of Yom Hashoah and invited Quebec citizens to share in the memories and mourning of the Jewish community and to ponder the lessons learned from the Shoah.

All are invited and encouraged to attend both events of May 5, 2019, particularly members of the clergy, seminarians, and pastoral team workers.

Registration requested on Eventbrite: [40th-commemoration-of-the-shoah-in-montreal](https://www.eventbrite.com/e/40th-commemoration-of-the-shoah-in-montreal-tickets-5148436577x241)

Information: Christ Church Cathedral (shoahmemorial@montrealcathedral.ca / 514-843-6577 x 241).

Addresses: *Anglican Diocese of Montreal (Fulford Hall)*, 1444 Union Ave Montreal H3A 2B8; *Christ Church Cathedral*, 635 Ste-Catherine St. W. Montreal.

POUR PUBLICATION IMMÉDIATE



40^e Commémoration chrétienne de la Shoah à la cathédrale Christ Church, le 5 mai 2019

Montréal, le 10 avril 2019. Le Dialogue Judéo-Chrétien de Montréal tiendra sa 40^e Commémoration chrétienne annuelle de la Shoah le dimanche 5 mai 2019 à la Cathédrale Christ Church de Montréal.

Cet événement réunira des juifs, des chrétiens et d'autres personnes pour honorer la mémoire des six millions de juifs et du million d'autres victimes de l'Holocauste, aussi appelée la Shoah (« l'annihilation », en hébreu) durant la Deuxième Guerre mondiale.

Le programme de l'après-midi débutera par un panel sur les *Leçons de la Shoah – De la mémoire à l'engagement*, de 14h00 à 15h30 à la salle Fulford du Diocèse anglican de Montréal (accueil dès 13h30). Devant les multiples manifestations actuelles d'intolérance, des membres du DJCM et du Musée de l'Holocauste de Montréal échangeront (en français ou en anglais) sur les leçons de ces 40 années de commémoration de la Shoah à Montréal et sur l'éducation et les actions nécessaires pour prévenir d'autres génocides.

De 16h à 17h, une commémoration bilingue sera intégrée aux Vêpres chantées à la Cathédrale. Coprésidée par l'évêque anglicane Mary Irwin Gibson et l'archevêque catholique romain Christian Lépine, la commémoration comportera le témoignage d'Ilona Flutztejn-Gruda, survivante de l'Holocauste et un rituel d'allumage de bougies dirigé par le Très Rév. Bertrand Olivier et par la rabbin Sherril Gilbert en mémoire de toutes les victimes de la Shoah. Des chants et de la musique seront interprétés par la cantor juive Heather Batchelor et par le chœur et les musiciens de la Cathédrale Christ Church. Une collation cachère sera servie après la commémoration.

Yom Hashoah, le jour commémoratif de la Shoah, a été institué en 1951 par la Knesset, le Parlement d'Israël. À Montréal, la première commémoration de la Shoah a eu lieu à la Cathédrale Christ Church en 1979. Depuis, différentes églises chrétiennes se sont associées à des membres de communautés juives dans un acte de commémoration commun le dimanche le plus proche du Yom Hashoah. En 1999, l'Assemblée nationale a officiellement reconnu l'observance du Yom Hashoah et a invité les citoyens du Québec à partager les souvenirs et le deuil de la communauté juive et à réfléchir aux leçons de la Shoah.

Tous sont invités et encouragés à participer aux deux événements du 5 mai 2019, en particulier les membres du clergé, les séminaristes et les membres d'équipes pastorales.

Inscription requise sur Eventbrite: [40th-commemoration-of-the-shoah-in-montreal](#).

Information : Cathédrale Christ Church (shoahmemorial@montrealcathedral.ca / [514-843-6577](tel:514-843-6577) p. 241).

Adresses: *Diocèse anglican de Montréal (salle Fulford)*, 1444 avenue Union Montréal H3A 2B8; *Cathédrale Christ Church*, 635 rue Ste-Catherine O., Montréal.